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علی مطهری:

 مردم دلخورند؛
گــفت و گــو اين يك واقعيت است

حسن هانی زاده در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 مجلس اثرات توافق
 با آژانس را از بين نبرد

آرمان ملی: در سال 
انتـــخابات  گذشتـــه 
با مشارکت اندکی برگزار 
شد که علت آن در دید 
برخی از مسئولان کشور 
حوادث سال 98 و دلخوری مردم دانسته 
می شود. این در حالی است که برای رفع 
تحریم ها در حال حاضر افقی قابل پیش 
بینی نیست. برخی تحلیل ها حاکی از آن 
است که لغو پروتکل الحاقی نیز سبب خواهد 
شد، حتی چین و روسیه نیز مبادلات خود 
با ایران را کاهش دهند. این در حالی است 
که آزار و اذیت 2میلیون چینی و تخریب 

مساجد چین با سکوت مواجه شده است.
   اتفاقاتی که مردم را دلخور کرد

مساله مهم این است که مشارکت در 
انتخابات آینده خیلی در جایگاه ایران در 
دنیا موثر است؛ یعنی اگر ما جایگاه بالایی در 
انتخابات آینده داشته باشیم در نگاه دنیا به 
کشور و به طور غیرمستقیم در حل مشکلات 
اقتصادی ما موثر است. بنابراین باید تلاش 
کنیم که مشارکت بالا بیاید ضمن اینکه مردم 
هرچه بیشتر شرکت کنند نتیجه انتخابات 
واقعی تر خواهد بود یعنی آن کسی که 
انتخاب می شود به نظر واقعی مردم نزدیکتر 
است و هرچقدر کمتر مشارکت کنند آن 
نتیجه جامعیت ندارد. من شخصا توصیه 
می کنم که مردم شرکت کنند. درست است 
که با روشی که اعمال می شود برخی افراد رد 
می شوند ولی بالاخره در بین تاییدشده ها 
افراد معتدل تر وجود دارند که لااقل آنها 
رأی  آورند و این به نفع کشور است. مطهری 
درباره اقبال اندک مردم به انتخابات سال 98 
اظهار کرد: اگر افرادی تایید شوند که مردم 
آنها را طرفدار حقوق خود می شناسند و آنها 
را به دور از معاملات سیاسی می دانند، بیشتر 
شرکت می کنند ولی مردم یک دلخوری هایی 
هم از سال گذشته دارند که بخشی از آنها را 
به انتخابات بی تفاوت کرد، مثلا اتفاقی که در 
مورد افزایش قمیت بنزین افتاد که تصمیم 
دقیق در زمان مناسب نبود و بعد هم نوع 

برخوردی که شد.
   سکوت مجلس

در  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  این 
ادامه افزود: حتی زمانی هم که خود ما 
می خواستیم وزیر کشور را به دلیل وقوع 
این قضیه استیضاح کنیم )چون مسئولیت 
اجرای این تصمیم با وزیر کشور بود( این 
اجازه را که حق مسلم مجلس بود ندادند و ما 
تا روزهای آخر مجلس هم پافشاری کردیم و 
متاسفانه اجازه ندادند )هم آقای لاریجانی و 
هم آقای عارف می گفتند نباید این کار انجام 
شود(، در نهایت مردم احساس کردند که 
مجلس نقشی در این موضوع ندارد، یعنی 
تنها نقشی دکوری دارد، درحالی که اگر همان 
وقت استیضاح انجام می شد مردم احساس 
می کردند در کشور آزادی وجود دارد و اگر 
کسی یک کاری می کند مجلسی وجود 
دارد که انتقاد و مخالفت می کند و هدف ما 
هم همین بود که بگوییم نمی شود چنین 
اتفاق مهمی بیفتد و مجلس همین طور 
ساکت باشد؛ در این صورت بعضی حرفها 
گفته می شد و این به نفع کشور و مردم 
است. مطهری درباره رفع تحریم ها تصریح 
کرد: تا حد زیادی با تحولاتی که در آمریکا 
ایجاد شد و بالاخره از شدت تحریم ها کم 
خواهد شد، هرچند هنوز تحریم ها را لغو 
نکرده اند ولی در اجرای تحریم ها آن اصراری 
که در دولت ترامپ بود الان وجود ندارد. 
همین الان فروش نفت ما بیشتر شده است و 
قطعا ظرف چند ماه آینده بعضی از تحریم ها 
برداشته می شود و احتمال دارد که دو طرف 
گام به گام به هم نزدیک شوند و بایدن تصمیم 
به بازگشت به برجام را دارد؛ البته او هم از 
داخل کشور خودش و کنگره تحت فشار 
است و باید آنها را راضی کند و به زمان احتیاج 
دارد. نباید در عالم رویا و تخیلات باشیم. این 
فعال سیاسی اصلاح طلب در ادامه افزود: 
غنی سازی 2۰ درصد خوب بود که یک 
فشاری به طرف مقابل وارد کنم تا آنها زودتر 
به برجام برگردند و زودتر تحریم ها را بردارند 
ولی خروج از پروتکل الحاقی این خطر را دارد 
که روسیه و چین را هم مقداری به سمت 

آمریکا و اروپا سوق دهد. 
  چرا شما در مورد مسلمانان چین 

چیزی نمی گویید؟
مطهری درباره عملکرد  چین گفت: 
صدها مسجد را تخریب کرده و ما سکوت 
کردیم . من خودم زمانی که در مجلس 
بودم به آقای ظریف گفتم چرا شما در این 
مورد چیزی نمی گویید و ایشان گفت ما 
نیاز اقتصادی داریم. به خاطر افراط به دامن 
چین و روسیه افتاده ایم و نمی توانیم سر 
موقع حرفی بزنیم. در داستان آذربایجان 
و ارمنستان ایران خیلی تلاش کرد که وارد 
مدیریت این تحولات شود ولی روسیه اجازه 
نداد درحالی که آذربایجان و ارمنستان هر 
دو جزء ایران بودند و ایران باید نقش اول را 
داشته باشد ولی روسیه اجازه نداد و ترکیه 

هم خودش را به زور وارد کرد.

یکی از معاونان وزارت امور خارجه در دولت های نهم و 
دهم اخیرا طی یک برنامه تلویزیونی در شبکه افق سیما 
مدعی شد در دولت اصلاحات کسانی طرح داده بودند و 
حتی پنهانی مذاکره کردند که جزایر تنب بزرگ و کوچک را 
بدهند تا روابط ما با کشورهای منطقه احیا شود. سیدمحمد 
صدر، معاون وزارت خارجه دولت اصلاحات در این خصوص 
اظهار داشت: ادعایی که در سیمای جمهوری اسلامی 
ایران شد کذب محض است و هیچ گونه واقعیت ندارد و من 
تعجب می کنم در سیمای جمهوری اسلامی ایران مطالبی 
مطرح می شود که منافع ملی و تمامیت ارضی ایران را 
زیر سوال می برد. وی تصریح کرد: قضیه جزایر سه گانه 
مربوط به 9۰ سال پیش است و هنر سیاست خارجی دولت 
اصلاحات این بود که ضمن تحکیم حاکمیت ایران بر سه 
جزیره، بحرانی را که از قبل به وجود آمده بود حل کرد و 
پشت سر گذاشت و رابطه را با کل کشورهای حاشیه خلیج 

فارس گسترش داد.

دبیرکل حزب پیشرو اصلاحات گفت: آقای احمدی نژاد به 
هر حال در دور گذشته انتخابات کاندیدا شد و در نتیجه رد 
صلاحیت شد از این رو این مساله را مهندسی انتخابات تلقی 
می کند. علی صوفی ابراز کرد: احمدی نژاد استاد جنگ روانی و 
فضاسازی است اخیرا هم از 22 بهمن به این سو به نوعی شروع 
به مظلوم نمایی می کند و حتی کلیپ هایی را منتشر کرده و 
همان اظهارات قبلی اش را تکرار می کند مبنی بر اینکه ما 
نمی دانیم وقتی ما می خواهیم به مردم پول بدهیم چرا عده ای 
ناراحت می شوند. در حال حاضر هم می گوید ما نمی دانیم چرا 
وقتی اکثریت جامعه می خواهند یک کاندیدایی را انتخاب 
کنند و از آن کاندیدا درخواست می کنند بیاید چرا عده ای 
ناراحت می شوند! وی ادامه داد: جریان اصولگرایی می خواهد 
با تمام دستگاه هایی که در اختیار دارد از جمله صداوسیما 
و شگردهایی که دارد می خواهد یک نفر را قبل ار انتخابات 
انتخاب کند و بقیه را به انحای مختلف حذف کند و زمینه را به 

طور کامل برای پیروزی آن شخص مهیا کند.

فعال رسانه ای اصولگرا تاکید کرد: کاش شورای نگهبان 
احمدی نژاد را تایید صلاحیت می کرد تا طرفدارانش بفهمند 
که ایشان در فضای سیاسی کشور عددی نیست. بعید می دانم 
خود ایشان این اندازه فهم سیاسی داشته باشند که اگر رای 
نیاوردند، بپذیرد که میزان طرفدارانشان همین است. محمد 
مهاجری گفت: روش ایشان در برخورد با آقای حدادعادل 
یک روش کاملا ماکیاولیستی بود. آقای احمدی نژاد نه 
بویی از ادب و اخلاق سیاسی برده و نه واقعا رفتار سیاسی 
استانداردی دارند. مذبذب هستند و نظرات و دیدگاه هایشان 
کاملا در حال تغییر است. پرنسیب سیاسی و تئوری سیاسی 
ندارند. مثل برخی از این سلبریتی های زردِ درجه چندم 
هستند. از آن سلبریتی هایی که صرفا می خواهند حرفی 
زده باشند و خود را در رسانه مطرح کنند. ایشان عشق رسانه 
است. من از حدود ۱۷ سال پیش ایشان را می شناسم. ایشان 
پیش از آنکه یک شخصیت سیاسی فرهنگی باشد، آدمی 

رسانه دوست است.

احمدی نژاد مثل 
 سلبريتی های زردِ 

درجه چندم است

 عـده ای
 از آمدن احمدی نژاد 

وحشت كرده اند

پيشنهاد واگذاری 
 جزاير 

واقعيت ندارد

آرمان ملی - مطهره شفیعی: آخرین روزهای سال 89 بود 
که حصر خانگی دو کاندیدای انتخابات 88 آغاز شد و تا سال 99 
ادامه داشت و دارد، با اینکه دیروز یک عضو ارشد حزب اعتمادملی 
از شرایط فعالیت مهدی کروبی و دیدارهای او خبر داده بود اما از 
رفع حصر کامل او سخنی بر زبان نیاورد. سخنگوی حزب اعتماد 
ملی در رابطه با حواشی اخیر در مورد وضعیت مهدی کروبی و 
فعالیت های سیاسی او برای انتخابات عنوان کرد: فعالیت سیاسی 
اساسا امری کاملا مورد توجه بوده و عنصر سیاسی همواره در 
موقعیتی است که روح، فعالیت ها، کردار، گفتار و اندیشه اش 
با فعالیت سیاسی عجین است و جدایی پذیر نیست. کروبی از 
زمانی که خود را شناخته است در این مسیر بوده و پدر او از عناصر 
سیاسی و مبارز بود. محمدجواد حق شناس گفت: آقای کروبی از 
نوجوانی در کسوت طلبگی بود و فعالیت سیاسی داشت و اکثر 
دوران زندگی خود در سال های ۴2 تا ۵۷ را در زندان بوده است. 
او افزود: بعد از انقلاب او در کسوت نماینده مجلس فعالیت کرد و 
رئیس مجلس در دوره سوم و ششم بود. همچنین نمایندگی ولی 
فقیه در بنیاد شهید و بنیاد پانزده خرداد بود. سپس با تشکیل 
حزب و راه اندازی روزنامه در نقش لیدر و دبیرکل در عرصه 
سیاسی قرار گرفت، همینطور با شکل دادن به مجمع روحانیون 
مبارز و انشعاب از روحانیت مبارز همواره جزو یکی از چهره های 
شاخص سیاسی بود. زمانی که او در حصر قرار گرفت، این حصر 
موضوعی برای خاتمه دادن به فعالیت های سیاسی نشد و نقش 
خود را در عرصه سیاست داخلی ایفا کرد. حق شناس تاکید کرد: 
عملا ما ترک سیاست را از او ندیدیم. ترک سیاست برای یک فعال 

سیاسی واقعی مثل ترک نماز یک مسلمان است. لذا من تایید 
می کنم که او همواره بوده و اگر در جایی از عرصه سیاست خارج 
شده عملا در اختیار خود او نبوده است. سخنگوی حزب اعتماد 
ملی اضافه کرد: طبیعتا عرصه فعالیت سیاسی عرصه رقابت است 
و تا زمانی که عرصه فعالیت در انحصار رقیب است از این فضای 
انحصاری پیروز بیرون می آید چون رقابتی در میان نیست ولی 
وقتی حضور عنصری فعال این انحصار را تحت الشعاع قرار بدهد 
و فضا برای رقابت فراهم شود، طبیعتا نگرانی ایجاد می شود 
به خصوص که عرصه رقابت سیاسی امکان جلب توجه افکار 
عمومی را به همراه دارد. او افزود: مهدی کروبی همواره نشان داده 

در کانون توجه مردم قرار دارد و اگر این عرصه برای او فراهم 
شود، توجهات را به خود جلب می کند و این برای رقیب 

سخت است چون در این مدت عرصه را برای انحصار 
خود فراهم دیده و من به نگرانی آنها حق می دهم 
ولی این حق را به آنها نمی دهم که تخریب کنند. 

حق شناس اضافه کرد: رقیب درک درستی از توانمندی 
عنصری چون کروبی دارد اگر او در فضای آزادی حضور 

پیدا کند، اثرگذاری دارد و جریان رقیب از این 
مساله خشنود نخواهد بود. او در رابطه با 

شرایط فعلی مهدی کروبی و رفع حصر 
گفت: از چند ماه پیش فضایی برای 

او فراهم شد تا دیدارهایی داشته 
باشد. حق شناس ادامه داد: 

روز یکشنبه او با قائم مقام 

حزب دیدار داشت و در روزهای قبل با تعدادی از اعضای مجمع 
محققین و مدرسین حوزه علمیه قم دیدار داشت. همچنین با 
دبیرکل حزب کارگزاران و با تعدادی از اعضای مجمع روحانیون 
مبارز دیدار کرد. او در پایان گفت: خوشبختانه با همه سختی هایی 
که در ده سال گذشته شاهد آن بودیم فضا به سمتی می رود که در 

مورد رویکردی که در این مدت بود، تجدیدنظر شود.
  در انتظار تحقق وعده ها 

9 دی ماه سال جاری محمود واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهوری 
در پاسخ به این پرسش که آیا گشایشی در حصر در حال انجام 
است، گفت: »نمی دانم اما علایمش مشاهده می شود.« منظور 
واعظی شاید تلفنی بود که در اختیار محصورین قرار گرفته بود 
تا بتوانند با خارج از منازل خود ارتباط داشته باشند. دیدارهای 
سیاسیون با کروبی هم ادامه دارد چنانکه چند روز قبل اعضای 
مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم با او دیدار کردند. 
حجت الاسلام فاضل میبدی درباره جزییات این دیدار می گوید: 
»او از این موضوع نگران بودند که دست هایی بیاید و انقلاب را 
از بین ببرد. بالاخره ایشان به امام خیلی نزدیک بودند و امام به 
ایشان اعتماد داشتند. خاطراتی را از امام نقل کردند. جلسه خیلی 
خوبی بود و سه چهار ساعت هم طول کشید. ایشان می گفتند 
هر اتفاقی که می افتد اصل انقلاب از بین نرود.« 26 
آبان سال جاری هم حجت الاسلام مجید انصاری، 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: »از 
این موضوع بیش از ۱۰ سال می گذرد امیدوارم 
هرچه زودتر این مساله با پیگیری  حل شود و 
مسائل مشابه دیگر نیز هر چه زودتر برطرف شود.« 
نکته قابل تامل آنجاست که یکی از شعارهای 
انتخاباتی حسن روحانی در انتخابات های 
ریاست جمهوری موضوع حصر بود 
و برخی به همین دلیل نام او را 
بر روی برگه های رای نوشتند 
اما تا به امروز تحرکی رسما 
تحقق این وعده مشاهده 

نشده است.

روایت حق شناس از شرایط کروبی

 آقای رئیس جمهور! 
موضوع حصر وعده انتخاباتی بود

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: 
درحالی که سازمان صداوسیما وظیفه دارد تمامی 
اخبار و رویدادهای مربوط را بدون عینک جناحی 
در معرض دید عموم قرار دهد، پس از کم لطفی 
این رسانه به آیت ا... سیدحسن خمینی و معصومه 
ابتکار، روز گذشته شاهد قطع سخنان سخنگوی 
دولت بودیم. تکرار و توالی این رویدادها شائبه 
برخورد سیاسی در این رسانه را با افزایش مواجه 

کرد.
  کمک به التهاب سیاسی

واژه ملی در ترکیباتی مانند منافع ملی، مصالح 
ملی، اقدام ملی و خصوصا رسانه ملی، نشان دهنده 
آن است که اقدام در تمامی این زمینه ها باید 
بدون درنظرگرفتن رویکردهای جریانی و سیاسی 
موجود انجام گیرد. وجود تحزب، تضارب آرا و 
مواضع مختلف در یک جامعه اجتناب ناپذیر 
است اما برخی مسائل نیازمند عزمی جدا از 
اختلافات موجود است تا کشور بتواند با ثبات 
بیشتر به روندهای رو به اصلاح خود ادامه دهد. 
با این وجود یکی از محل های استفاده از کلمه 
»ملی« سال هاست که مورد اختلاف جریانات 
سیاسی قرار گرفته است. صداوسیمای ملی یکی 
از ملزومات اداره کشور برای اطلاع رسانی اخبار و 
رویدادها به مردم است. به همین سبب این نهاد 
باید بدون درنظرگرفتن مصالح جناحی برخی 
افراد و تا حد ممکن خالی از داوری سیاسی همه 
اخبار را در حوزه های گوناگون پوشش دهد. با این 
وجود صداوسیما در برخی مقاطع با اقداماتی 
خلاف آنچه در عرف سیاسی بی طرفانه دانسته 
می شود، مقدمات افزایش التهاب سیاسی را 
فراهم کرده است. روز گذشته سخنان سخنگوی 
دولت توسط صداوسیما در پخش زنده تلویزیونی 
در زمان توضیح درباره نحوه توافق میان ایران و 

آژانس، قطع شد.

 حذف چهره های اصلاح طلب 
قطع سخنان چهره های دولتی یا اصلاح طلب در 
رسانه ملی کم سابقه نبوده و در ماه های اخیر موارد 
متعددی از این رویداد به وجود آمده بود. سه شنبه 
۱۴ بهمن سال جاری معصومه ابتکار معاون 
رئیس جمهور در امور زنان و خانواده به برنامه 
»صبح بخیر« دعوت شد اما اجازه حضور به او در 
برنامه داده نشده و برنامه ملغی شد. روابط عمومی 
معاونت امور زنان و خانواده رئیس جمهوری طی 
اطلاعیه ای در خصوص لغو برنامه معصومه ابتکار 
در شبکه سه توضیحاتی ارائه داد و نوشت: »پس 
از ورود خانم ابتکار به استودیوی پخش نیز به 
ایشان گفتند امکان حضور شما در برنامه نیست. 
به این ترتیب پس از حدود یک ساعت معطلی، 
تنها برنامه ای که به معاونت زنان و خانواده در 
رسانه ملی طی هفته زن و دهه فجر اختصاص 

داده شده بود، ملغی شد. در این حال فایل صوتی 
به معاونت رسید که شب قبل، مدیر شبکه ۳ 
نسبت به حضور خانم ابتکار به مسئول برنامه 
اعلام نگرانی کرده بود.« مدیر شبکه ۳ که در این 
اطلاعیه به نام او اشاره شده، علی فروغی است 
که برخی او را یکی از علل به حاشیه رفتن عادل 
فردوسی پور از صداوسیما اعلام کردند. این تنها 
اقدام عجیب در ماه های اخیر نبود و یک روز پیش 
از این واقعه یعنی روز دوشنبه ۱۳ بهمن، هنگام 
پخش زنده مراسم تجدیدمیثاق رئیس جمهور، 

امام در شبکه خبر دولت و مجلس با آرمان های 
که به طور جداگانه انجام شد، هنگام پخش سخنان 
آیت ا... سید حسن خمینی، یادگار امام راحل و 
تولیت حرم بنیان گذار کبیر انقلاب، ارتباط شبکه 
خبر قطع شد. این اقدام نیز سبب اظهار نگرانی 

بسیاری از اهالی سیاست و رسانه ها شد.

 رویکرد مشابه 
اقدامات صداوسیما که مرور آنها رگه هایی 
از برخورد جناحی را به نمایش می گذارد، 
مشابهت بسیاری با اقدامات اخیر مجلس در 
روز سه شنبه ۱۴ بهمن داشت که میکروفن 
مجلس در طول صحبت های محمدباقر نوبخت 
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور قطع شد. 
این اقدامات غیراخلاقی در دو روز پیاپی نسبت 
به سه چهره ملی انجام گرفت و این رویکرد 
نشان داد که صداوسیما بیش از آنکه مسیری 
در جهت خدمت به ملت به عنوان رسانه ملی 
را در دستورکار قرار داده باشد، گرایشات 
سیاسی بدنه خود را در برنامه ها و پوشش های 
خبری دخالت داده است. با این وجود سازمان 
صداوسیما علاقه چندانی به پاسخگو بودن 
درمقابل افکار عمومی و رسانه ها ندارد و در 
بسیاری اوقات، مسئولیت رفع شبهات موجود 

را نمی پذیرد.
  قطع سخن سخنگو

روز گذشته نیز یکی از همین روزهای تلخ 
مسئولان دولتی در قاب دوربین صداوسیما 
بود. به نقل از برنا در حالی که طبق روال، شبکه 
خبر مقدمه جلسات سخنگوی دولت را به 
صورت زنده پخش می کند، امروز درحالی که 
علی ربیعی در حال تبیین بیانیه هیات دولت و 
واکنش به حواشی روز گذشته »مجلس شورای 
یران و آژانس  فق ا اسلامی« درخصوص توا
بین المللی انرژی اتمی بود، ناگهان پخش زنده 
سخنان سخنگوی دولت توسط صداوسیما 
قطع شد. این اتفاق درحالی رخ داد که روز 
گذشته صداوسیما اظهارات همه نمایندگان 
منتقد دولت در صحن علنی مجلس شورای 
اسلامی را به صورت زنده و مستقیم، پخش 

کرده بود.

آرمان ملی علیرضا پورحسیـن: 
رئیس آژانس بین المللی انرژی اتمی 
به ایران آمد و توافق حاصل شد که 
بحث  مورد  هم  هنوز  آن  جزئیات 
بسیاری از گروه های سیاسی است. 
نکته ای که در این توافق اهمیت دارد این است که 
نوارهایی که از برنامه های هسته ای ما ضبط می شوند، 
که هیچگاه به صورت زنده به آژانس ارائه نمی شد 
بلکه به طور روزانه و هفتگی ارائه می شد، از این به بعد 
نگهداری می شود و در اختیار آژانس قرار نمی گیرد 
اما اجرای پادمان ادامه پیدا می کند. پادمان تعهد 
ایران است و مصوبه اخیر مجلس هم اجازه همکاری 
بیش از پادمان را به ما نمی دهد و این به آن معناست 
که همکاری ما با آژانس ادامه پیدا می کند. اجرای 
مصوبه مجلس به معنای قطع همکاری ایران با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی نیست و قانون مجلس نیز چنین 
چیزی را نخواسته است. این همکاری فراتر از پروتکل 
الحاقی نخواهد رفت و در این چارچوب همکاری 
خواهیم کرد. البته بحث کاهش تعهدات ایران در 
چارچوب برجام دو سال است که شروع شده و بحث 
خروج آمریکا از برجام و کاهش تعهدات ایران بحث 
همیشگی ایران در جلسات با طرف  های برجام بوده 
است. بحث مصوبه مجلس نیز که در همین چارچوب 
برجام مصوب شده است به اطلاع همه رسیده و گفته ایم 
که به محض اینکه آنها تعهدات خودشان را اجرا کنند 
به تعهدات خود بازگردند ایران نیز به تعهدات خود عمل 
می  کند. در راستای بررسی این مساله »آرمان ملی« 
گفت وگویی با حسن هانی زاده سفیر پیشین ایران در 

لبنان داشته است که در ادامه می خوانید.
  توافق ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی 

چه دستاوردهایی برای کشور در پی دارد؟
توافقی که میان دولت و آژانس بین المللی انرژی اتمی 
صورت گرفت یک توافق هوشمندانه بود و در هفته های 
آینده اثرات مثبت آن را مشاهده خواهیم کرد. این اقدام 
می تواند بهانه را از دست آمریکا و اروپایی ها گرفته تا هر 
چه زودتر تحریم  ها را ملغی کنند. این اتفاق در شرایطی 
رقم خورد که امیدها برای احیای برجام زیاد است و 
ایالات متحده چاره ای جز بازگشت به برجام و لغو حداقل 
قسمتی از تحریم ها را ندارد. پیش داوری در این عرصه 
جفا به دولت است و مجلس باید هوشمندانه عمل کند 
و دولت را بیش از این تحت فشار قرار ندهد و در راستای 
منافع ملی گام بردارد. باید مشاهده کرد که در آینده 
چه اتفاقی در عمل رخ می دهد و اگر دولت موفق نبود 
آنگاه چاره دیگری اندیشیده شود. گروسی به وضوح در 
آخرین موضعگیری خود اعلام کرد که این توافق دوسویه 
است و برای همه طرف ها می تواند مفید باشد. در آینده 
نزدیک احتمالا یک نشست میان همه طرف های برجام 
و ایالات متحده شکل می گیرد و در آن نشست می توان 
بهتر به نتیجه گیری رسید. این یک توافق استراتژیک و 

به نفع ایران است.
  مجلس در این عرصه ضرورت دارد به چه شکل 

عمل کند تا منافع کشور به خطر نیفتد؟
ایران نظارت ها را متوقف می کند و به مدت ۳ ماه اما 
دوربین های آژانس در مراکز هسته ای ایران فعال خواهد 
بود و فعالیت ها را رصد می کنند. بعد از این مدت ایران 
می تواند به طورکلی از ورود بازرسان جلوگیری کند و هم 
دوربین ها را جمع آوری کند. ایران همچنان می تواند در 
صورت بدعهدی طرف های مقابل آنها را تنبیه کند و صرفا 
یک فرصتی به آنها داده شده است تا اشتباهات گذشته 
خود را جبران کنند و این به آن معنا نیست که مصوبه 
مجلس را بی اهمیت تصور کرده باشند. ایران می تواند 
در زمان و مکان مناسب از ابزارهای خود برای فشار بر 
غربی ها استفاده کند. بنابراین مجلس ضرورت دارد تا 
فرصت کافی به دولت بدهد و از تصمیم گیری عجولانه 
خودداری کند. مجلس باید با دولت همراهی کند. مجلس 
هنوز فرصت دارد و می تواند ۳ ماه دیگر نیز اقدامات خود 
را عملیاتی کند. امروز ضرورت دارد دولت عرصه برای 
فعالیت داشته باشد و مجلس نباید آن را محدود کند. 
وقتی که در جزئیات نیز وارد می شویم و مسائل فنی را 
بررسی می کنیم، آنچه مشخص است، مجلس در عمل نیز 
مصوبه اش اجرایی شده و دولت آنها را دور نزده و به تصمیم 
مجلس احترام گذاشته شده و درعین حال گامی به نفع 

کشور برداشته شده است.
  پس از توافق ایران و آژانس، ایالات متحده به 

سمت توافق و لغو تحریم ها گام برخواهد داشت؟
نباید چشم خود را بر روی رویکرد کاملا متفاوت دولت 
بایدن بست. یک مقایسه ساده این روزها با فشارهایی که 
ترامپ هر روز بر کشور ما وارد می کرد، این امر را مشخص 
می کند. تیم جو بایدن نرمش بیشتری نسبت به ایران 
دارد و پس از گزارش مدیرکل آژانس تغییر رویه از سوی 
ایالات متحده را مشاهده خواهیم کرد و به سمت احیای 
برجام با سرعت بیشتری حرکت خواهیم کرد. افق روشنی 
در پیشش است و امروز احتمال لغو تحریم ها به مراتب 
پیش از روزهای گذشته است. بایدن اگر در مرحله بعد 
در راستای رفع تحریم ها گام بردارد می توان امیدوار بود 
که به سال 2۰۱۵ و برجام آن دوران بازگشت. اتفاقاتی که 
به صورت خواسته یا ناخواسته در ماه های اخیر در آمریکا 
رقم خورده همگی به نفع ایران است و ایران باید از این 
فرصت به بهترین شکل ممکن استفاده کند. ایران مشخصا 
تعامل بهتری با تیم جو بایدن خواهد داشت زیرا جو بایدن 
رفتار به مراتب متعادل تری نسبت به ایران و منطقه دارد و 
شرایط را در داخل ایران بهتر خواهد کرد زیرا این رفتارها و 
تعاملات بسیار تاثیرگذار است. همه چیز گام به گام صورت 
خواهد گرفت و موفقیت در هر مرحله می تواند یک بستر 

خوب برای حل و فصل مشکلات بیشتری باشد.

   قطع صداي سخنگوي دولت از رسانه ملت!

قطع صدای سخنگوی دولت از رسانه ملت!  دولت هوشمندانه عمل کرد؛ مجلس عجولانه
»آرمان ملی« از رویکردهای سیاسی در صداوسیما گزارش می کند   مجلس نقش دکوری نداشته باشد


